

西安导游必备

HANDBOOK FOR XI'AN

(中英文最新修订版)

姚宝荣

梁根顺 编著

李瑞林

陕西旅游出版社
二〇〇四年六月

再 版 前 言

《西安导游必备》是我们的处女作，也是迄今为止唯一用英语和汉语两种语言比较全面的介绍西安及其周边地区旅游资源的一本书。十年以前当我们将自己的拙作奉献给广大读者时，心情忐忑不安。然而使我们欣慰的是，尽管书中错误很多，读者仍然给予了我们极大的宽容。十年来，《西安导游必备》一书一直畅销不衰，这是与广大读者的关爱与支持分不开的。

修订这本书是我们多年的愿望。但由于繁重的教学和科研任务，时至今日，我们才完成了本书的修订工作。在这次修订中我们删去了原书里的一些过时内容；新增加了地方土特产、文娱活动和地方小吃部分；在导游常用词汇表里新增加了大量词汇；为了增加趣味性，我们又在多数文章后增加了一些导游必备的小知识和英语的成语和谚语等。更重要的是我们对语言方面的错误进行了认真和全面的修改。但总体上，《西安导游必备》仍然保留了其原来的风格。

许多读者建议我们为全书配上录音带，以方便学习。在这次再版中，我们也部分采纳了这个建议，为多年来我省导游资格考试现场口试所考的 10 余个景点配了录音带，这些景点是：陕西历史博物馆、碑林博物馆、半坡博物馆、秦始皇兵马俑博物馆、秦始皇陵、华清池、大雁塔、小雁塔、钟楼、鼓楼、乾陵、章怀太子墓、永泰公主墓、懿德太子墓、清真寺、法门寺等。

《西安导游必备》问世以来就被很多大专院校旅游专业所使用,同时也是全省历年导游培训和导游资格考试所选用的教材。多年来,它不仅是各语种导游员,同时也是广大旅游者使用最多的一本书。在这里我们诚挚感谢广大读者多年来对我们的支持和厚爱。今后,我们唯有更加努力,为读者奉献更好的作品,方能报答广大读者。

西安外语学院旅游学院的肖妮、张恩秀同学参加了本书的校对工作,在此,我们对她们表示诚挚的感谢。

作 者

2004年6月于西安外语学院旅游学院



目 录

| | |
|-----------------------------|-------|
| 第一部分 陕西省概况 | (1) |
| 第二部分 西安市概况 | (8) |
| 第三部分 沿途导游 | (14) |
| 路线一：西安咸阳机场——北门——钟楼—— | |
| 南门——西安宾馆 | (14) |
| 路线二：钟楼饭店——东大街——解放路—— | |
| 秦始皇兵马俑博物馆 | (25) |
| 路线三：西安——乾陵博物馆 | (36) |
| 第四部分 博物馆 | (50) |
| ✓ 陕西历史博物馆 | (50) |
| 半坡博物馆 | (83) |
| ✓ 西安碑林博物馆 | (103) |
| ✓ 秦始皇兵马俑博物馆 | (130) |
| 唐代艺术博物馆 | (146) |
| 咸阳市博物馆 | (151) |
| 临潼博物馆 | (165) |
| 茂陵博物馆 | (173) |
| 昭陵博物馆 | (181) |
| 乾陵博物馆 | (190) |
| 第五部分 古陵墓 | (193) |
| 黄帝陵 | (193) |
| 秦始皇陵 | (200) |
| 茂陵 | (206) |
| 霍去病墓 | (213) |
| 昭陵 | (219) |



目 录

| | |
|-----------------------|-------|
| ✓ 乾陵 | (225) |
| 永泰公主墓 | (237) |
| 章怀太子墓 | (242) |
| 懿德太子墓 | (247) |
| 杨贵妃墓 | (250) |
| 第六部分 古建筑与古寺庙 | (255) |
| ✓ 钟楼与鼓楼 | (255) |
| ✓ 城墙 | (260) |
| ✓ 大雁塔 | (265) |
| 小雁塔 | (276) |
| ✓ 化觉巷清真寺 | (284) |
| 兴教寺 | (291) |
| 香积寺 | (297) |
| 青龙寺 | (302) |
| 草堂寺 | (307) |
| 法门寺 | (312) |
| 楼观台 | (320) |
| 第七部分 园林与国家森林公园 | (331) |
| ✓ 华清池 | (331) |
| 西岳华山 | (343) |
| 太白国家森林公园 | (356) |
| 楼观台国家森林公园 | (359) |
| 兴庆宫公园 | (362) |
| 第八部分 文化娱乐 | (368) |
| 秦腔 | (368) |
| 陕西锣鼓 | (372) |
| 唐乐舞 | (375) |
| 第九部分 旅游纪念品 | (378) |
| 秦兵马俑复制品 | (378) |

| | |
|-------------------|--------------|
| 民间剪纸 | (381) |
| 皮影 | (383) |
| 纳纱绣 | (385) |
| 唐三彩复制品 | (387) |
| 碑刻拓片 | (389) |
| 户县农民画 | (391) |
| 布贴绣 | (394) |
| 凤翔彩泥偶 | (396) |
| 第十部分 地方土特产 | (398) |
| 临潼火晶柿子 | (398) |
| 黄桂稠酒 | (400) |
| 黄桂柿子饼 | (402) |
| 水晶饼 | (404) |
| 临潼石榴 | (406) |
| 中华猕猴桃 | (408) |
| 陕南核桃 | (410) |
| 陕西青茶 | (412) |
| 洋县黑米 | (414) |
| 陕北红枣 | (416) |
| 第十一部分 地方小吃 | (418) |
| 樊记腊汁肉夹馍 | (418) |
| 牛羊肉泡馍 | (422) |
| 老童家腊羊肉 | (425) |
| 葫芦头 | (427) |
| 荞面饸饹 | (429) |
| 甑糕 | (431) |
| 凉皮 | (433) |
| 岐山臊子面 | (435) |
| 乾县锅盔 | (437) |



目 录

| | | |
|---------------|-------|-------|
| ⑩ 第十二部分 常用词汇表 | | (439) |
| 文物考古 | | (439) |
| 古陵墓 | | (443) |
| 碑 刻 | | (445) |
| 陶 瓷 | | (446) |
| 青 铜 器 | | (450) |
| 车 马 器 | | (451) |
| 兵 种 与 兵 器 | | (453) |
| 建 筑 与 园 林 | | (454) |
| 航 空 运 输 | | (458) |
| 铁 路 运 输 | | (464) |
| 公 路 运 输 | | (467) |
| 水 上 运 输 | | (473) |
| 出 入 境 服 务 | | (477) |
| 宗 教 | | (483) |
| 外 币 兑 换 | | (507) |
| 医 疗 常 用 语 | | (509) |
| 书 画 | | (515) |
| 珠 宝 首 饰 | | (521) |
| 织 物 刺 绣 | | (524) |
| 工 艺 品 及 其 他 | | (525) |
| 常 用 菜 名 | | (528) |
| 动 物 | | (537) |
| 花 草 木 | | (546) |
| 蔬 菜 | | (551) |
| 水 果 | | (554) |
| 农 作 物 | | (556) |
| 附 影 | | (559) |



Content

| | |
|--|-------|
| Part 1 A Brief Introduction to Shaanxi Province | (4) |
| Part 2 Xi'an in Brief | (10) |
| Part 3 Scheduled Tour | (18) |
| Route I: Xi'an-Xianyang InterNational Airport—North Gate —Bell Tower—South Gate—Xi'an Hotel | (18) |
| Route II: Bell Tower Hotel—East Street—Jiefang Road —The Museum of the First Qin Emperor's Terracotta Army | (29) |
| Route III: Xi'an—Qianling Museum | (41) |
| Part 4 Museums | (61) |
| Shaanxi History Museum | (61) |
| Banpo Museum | (90) |
| The Forest of Stone Tablets Museum | (112) |
| The Museum of Terracotta Warriors and Horses | (136) |
| The Tang Dynasty Arts Museum | (148) |
| Xianyang Museum | (156) |
| Lintong Museum | (168) |
| Maoling Museum | (176) |
| Zhaoling Museum | (184) |
| Qianling Museum | (191) |
| Part 5 Ancient Tombs | (196) |
| The Mausoleum of Yellow Emperor | (196) |



Content

| | |
|---|--------------|
| The Mausoleum of the First Qin Emperor | (202) |
| Maoling Mausoleum | (208) |
| Huo Qubing's Tomb | (215) |
| Zhaoling Mausoleum | (221) |
| The Qianling Mausoleum | (229) |
| The Tomb of Princess Yong Tai | (239) |
| The Tomb of Crown Prince Zhang Huai | (241) |
| The Tomb of Crown Prince Yi De | (248) |
| Lady Yang's Tomb | (252) |
| Part 6 Ancient Architectures & Temples | (257) |
| The Bell Tower and the Drum Tower | (257) |
| The City Wall | (262) |
| The Big Wild Goose Pagoda | (269) |
| The Small Wild Goose Pagoda | (279) |
| The Great Mosque in Huajue Lane | (287) |
| Xingjiao Temple | (293) |
| Xiangji Temple | (299) |
| Qinglong Temple | (304) |
| Caotang Temple | (309) |
| Famen Temple | (315) |
| Louguan Temple | (324) |
| Part 7 Gardens and National Forest Parks | (335) |
| HuaQing Pool | (335) |
| Mount Hua | (347) |
| Mount Taibai National Forest Park | (357) |
| Louguan Tai National Forest Park | (360) |
| Xingqing Palace Park | (364) |
| Part 8 Cultural Entertainment | (370) |
| Shaanxi Opera | (370) |



| | |
|--|-------|
| Shaanxi Drum and Gong Performance | (373) |
| The Performance of The Tang Dynasty Music and Dance | |
| | (376) |
| Part 9 Tourist Souvenirs | (379) |
| Reproduction of The Qin Terracotta Figures | (379) |
| Folk Paper-Cuts | (382) |
| Shadow Play | (384) |
| The Petit-Point Work | (386) |
| Imitation of Tri-colored Glazed Pottery of The Tang Dynasty | (388) |
| Rubbings of Stone Tablets | (390) |
| Huxian Peasant Paintings | (392) |
| Applique Articles | (395) |
| Fengxiang Painted Clay Figurinesl | (397) |
| Part 10 Local Produce | (399) |
| Lintong Fire-Crystal Persimmons | (399) |
| Huanggui Glutinous Rice Wine | (401) |
| Huanggui Persimmon Pancakes | (403) |
| Crystal Pancakes | (405) |
| Lintong Pomegranate | (407) |
| Kiwi Fruit | (409) |
| Walnuts in Southern Shaanxi | (411) |
| Shaanxi Green Tea | (413) |
| Yangxian Black Rice | (415) |
| Northern Shaanxi Dates | (417) |
| Part 11 Local Snacks | (420) |
| Fan's Cured Meat in Pancakes | (420) |
| Shredded Pancakes in Mutton or Beef Broth | (423) |
| The Tong's Cured Mutton | (426) |



Content

| | |
|--|--------------|
| Hulutou | (428) |
| Buckwheat Noodles | (430) |
| Zeng Gao | (432) |
| Cold Noodles | (434) |
| Qishan Noodles with Ingredients | (436) |
| Qianxian Guo Kui | (438) |
| Part 12 Commonly Ysed Words and Expressions | (439) |
| Appendix | (559) |



陕西省概况

第一部分

陕西省概况

陕西得名始于西周。西周初年，周武王的胞弟周公和大臣召公的封邑以陕塬为界，分陕之东、陕之西而治。陕塬位于河南省陕县西南，后人称陕塬以西之地为“陕西”。陕西在春秋战国时为秦国辖地，因此现在陕西省简称为“陕”或“秦”。陕西省省会是西安。

陕西位于黄河中游、西北地区东部，与山西、内蒙古、宁夏、甘肃、四川、湖北、河南等7省、自治区和直辖市重庆接壤。是中国大西北的门户，连接中国东、中部地区和西南、西北的交通枢纽。全省面积20.58万平方公里，占全国总土地面积的2.14%。陕西人口总数接近全国总人口的2.86%，截止2002年底，陕西总人口为3673.7万人；比建国初期增长了近两倍（1949年，陕西人口为1317万）。陕西已进入老龄化社会初期（国际通行的准则是将老人占总人口的7%作为是否进入老龄化社会的分水岭。）：截止2002年底，陕西省的人口年龄构成中，少儿比例占22.35%，65岁及以上的老人占8.01%。陕西人目前的预期寿命为71.45岁。

陕西地势狭长，南北高中间低，由北向南依天然地形，形成陕北黄土高原、关中平原和陕南秦巴山地三个各具特点的自然区。秦岭是陕西境内最大的山脉，呈东西走向，是我国南北方的天然分界线；秦岭也是黄河、长江两大水系的分水岭。秦岭以南的秦巴

亚热带气候，主要出产水稻、玉米、油菜等。生漆产量居全
茶叶、蚕茧、核桃、板栗、中药材等土特产。关中平原



陕西省概况

是陕西的主要产粮区，也是全国的小麦、油料、棉花生产基地之一。关中平原降水量充沛，土地肥沃，素有“八百里米粮川”的美称。陕北高原煤炭、天然气、石油储量丰富，天然气储量约占全国已探明储量的15%，属世界级特大气田。在国家的大力扶持下，正在形成“西煤东运”、“西气东输”的格局。

陕西是中华民族文化发祥地之一和文物古迹荟萃之地。我们的祖先很早就在关中平原一带繁衍生息，辛勤劳作。考古发现有距今约115万年的蓝田人、6000年以前原始社会的仰韶文化遗存半坡遗址以及被誉为“世界八大奇迹”的秦始皇兵马俑。从公元前11世纪起，先后有西周、秦国、秦王朝、西汉、东汉（末年）、新（莽）、西晋（末年）、前越、前秦、后秦、西魏、大夏、北周、隋、唐等15个王朝和国家在陕西建都，历时1500多年。陕西人文资源极为丰富，古遗址、古墓葬、古建筑、国家级文物数量在全国各省区中居于首位，是名符其实的“文物大省”和“天然历史博物馆”。因此，人们常说“看中国五千年要到陕西”。

陕西的自然资源也十分丰富，有素以“奇拔俊秀”冠于天下的五岳之一——华山、连绵起伏的黄土高原、黄河第一大瀑布壶口瀑布及以奇特的自然地貌和多样的森林景观而著称的太白国家森林公园等。

现在，陕西的旅游资源初步形成了以西安市为中心，向东西南北辐射的四条旅游热点线路，并以点线结合形成了不同内容、不同风格的十大旅游区，即：

1. 古都西安旅游区；
2. 骊山风景名胜旅游区；
3. 长安古寺庙旅游区；
4. 华山旅游区；
5. 咸阳帝王陵墓旅游区；
6. 宝鸡法门寺旅游区；
7. 延安三黄（黄河壶口瀑布、黄帝陵、黄土风情）—



地延安)旅游区;

8. 榆林塞上风光旅游区;
9. 黄河旅游区;
10. 柘水溶洞旅游区。

陕西现在是我国的重要旅游省份,旅游业已经成为陕西经济的支柱产业。

小知识

中国人家庭观念极重,一家人不可住得太分散,住在一起可保持感情又可及时互助。自西周创立宗法制和井田制以来,受它们影响,庭院式建筑应运而生,民间俗称为“四合院”。

1976年,在陕西岐山的凤雏村发现西周早期的太庙遗址。该遗址的房屋坐北朝南,对称严密,有厅房、正房、耳房和厢房。厅房,前后开门窗,一可做过厅,供穿行之用;二可做客厅,供贵宾居住,另外,家族重大的祭祀活动均在此举行。厅房设在北侧。正房,即上房,位于全宅中轴线的最后的位置,供主人居住。耳房,一般在正房两侧,较正房低,左右对称,因尤如人头与两耳的关系,故名耳房。耳房一般供小姐居住,故又称“闺房”。厢房,位于正房之前,左右对称可开拉院子的宽度。古人以左为上,故东厢房地位最高。“房东”“东道主”“东家”概念的产生均与之有关系。

凤雏村太庙遗址在某种意义上可算是“中国第一四合院”。



PART 1

A Brief Introduction to Shaanxi Province

The name of the province "Shaanxi" first appeared in the Western Zhou Dynasty. In the beginning of that dynasty, Master Zhou and Master Zhao had their own manors respectively to the east and west of Shanyuan Tableland, which lay in the southwest of Henan Province. People named the region to the west of the tableland "Shaanxi", which means "west of Shanyuan Tableland". Then during the Spring and Autumn Period, Shaanxi fell under the jurisdiction of the Kingdom of Qin, so it is now also called "Shan" or "Qin" for short. Today the capital of Shaanxi Province is Xi'an.

Lying in the Middle Reaches of the Yellow River, and in the eastern part of the northwest region of China, Shaanxi Province borders on Shanxi, Inner Mongolia, Ningxia, Gansu, Sichuan, Hubei, Henan, and Chongqing. Therefore, it serves as the gateway to the northwest of the country, and offers a link of communication between the Southwest, Northwest and East China. With an area of 205,800 square kilometers, Shaanxi Province takes up 2.14% of the country's total territory. Up to the end of 2002, the population of the province has amounted to 36.737 million, 2.86% of the country's total population and almost 3 times that of time shortly

A Brief Introduction to Shaanxi Province

梁根顺



in 1949). As a matter of fact, Shaanxi Province has gradually entered "aging society". (International standards set that if the number of aged people takes up 7% of the total population, the society is then said to be confronted with the aging problem.) Till the end of 2002, the number of children took up 22.35% of the total population of Shaanxi Province while the senior aged over 65 8.01%. The life expectancy of Shaanxi is 71.45.

Topographically, Shaanxi Province is long and narrow, with a higher altitude in both the south and the north but lower in the middle. Therefore it can be divided into three regions: Northern Shaanxi Plateau, Central Shaanxi Plain and Southern Shaanxi Mountainous Region, each with its own distinctive features. The Qinling Mountain Range, the largest in the province, extending from east to west, is not only the natural dividing line between South China and North China, but also the watershed of the two greatest water systems in China—the Yellow River system and the Yangtze River system. The Qinba Mountainous Region to the south of the Qinling Mountain Range is dominated by subtropical climate, which contributes a lot to the growth of some agricultural produce such as rice, corn and rapeseeds. Its production of raw lacquer ranks first in China. Apart from this, this region is also famous for its production of tea, silkworm cocoon, walnut, chestnut and medicinal herbs.

With an abundance of rainfall and a stretch of fertile land, Central Shaanxi Plain has become a corn production base of Shaanxi Province as well as one of the nation's bases mil-bean and cotton. So the plain is



A Brief Introduction to Shaanxi Province

well-known as the “800-Mile Grain Basin.” Northern Shaanxi Plateau possesses a large quantity of coal, natural gas and petroleum deposits. Since its gas reserve amounts to 15% of the nation’s verified total, this region ranks among the biggest gas fields in the world. With the help of the central government, a new pattern of “coal transported from the West to the East” and “gas transported from the West to the East” is gradually taking its shape.

Shaanxi is one of the cradles of Chinese civilization, so places of historical interest can be found almost all around the province. Archaeological findings reveal that ancestors of Chinese people have lived and labored in this region from a very early age. The greatest excavation in Shaanxi include the Lantian Man 1.15 million years ago, the 6,000-year-old Banpo Village of the primitive Yangshao Culture, and the “Eighth World Wonder”—terracotta warriors and horses of the First Qin Emperor. From the 11th century B.C. onwards, 15 kingdoms or feudal dynasties established their capitals in this province, with a span of 1,500 years. The major ones are the Zhou, the Qin, the Han, the Sui and the Tang.

Shaanxi also boasts a variety of cultural resources. It ranks first with regard to the number of its historical sites, ancient tombs, ancient buildings and artifacts of national class, so it is worthy of the name “a province with rich cultural relics” and “a natural history museum”. This well explains the saying which goes “A visit to Shaanxi is a must for the acquaintance of 5,000-year-old Chinese history”.